國立台灣大學開授課程大綱

*課程大綱包括:修課條件、課程目的、課程內容、上課方式、成績評量、參考書目….等

課程名稱: 高等診斷心理學與實習(中文課程大綱):
課程大綱：
本課程乃臨床組碩士班的必修課程，授課對象以本所臨床組碩士班研究生為主，學程為一學年，每學期三學分，共計六學分。課程主要目標是讓修課學生：1）熟悉DSM系統之精神疾病診斷；2）學習經由測驗、晤談、觀察及社會資料等心理衡鑑方式，並對於衡鑑對象之心理病理、疾病預後、治療計畫等進行評估；3）學習撰寫具有實用性、溝通性、專家性之臨床心理衡鑑報告。
課程進行方式：
（1） 上學期—

在課堂討論部分：由授課教師講授主題教材以及學生報告所指定之研讀資料（含參考資料）與衡鑑個案資料，並於上學期末完成一篇主題式期末報告。
在臨床測驗演練部分：在授課教師安排與督導下，由研究生助教帶領學生每週定時演練或習作，並配合課程進度完成各主題之指定作業。
（2） 下學期—

在課堂討論部分：由授課教師講授主題教材以及學生報告所指定之研讀資料（含參考資料）與衡鑑個案資料，並於學期中在醫院內完成一套常見精神疾病之全套標準化心理衡鑑之實施，並撰寫正式的心理衡鑑報告，以及於上學期末完成一篇主題式期末報告。
在臨床測驗演練部分：在授課教師安排與督導下，由研究生助教帶領學生每週定時演練或習作，並配合課程進度完成各主題之指定作業。
學分數：上、下學期各3學分
上課時間： 2:10PM~5:00PM, Tuesday

教材：TBA
期末繳交報告：
上學期 Final report due: TBA 
下學期 1) Assessment Report: Needs to be done within three weeks after test administration 

2) Final report due: TBA
評分方法：修習學生必須主動參與，配合課堂報告與臨床實務安排時間，且研讀指定的文獻教材。
上學期部分—

1)期末報告，佔35%。
2)平時課堂報告及參與討論，佔15%。
3)平時臨床測驗演練、參與討論，佔20%。 

4)平時家庭作業，佔30%。 

下學期部分—

1)期末報告，佔25%。
2)心理衡鑑報告，佔25%。
3)平時課堂報告及參與討論，佔15%。
4)平時臨床測驗演練、參與討論，佔15%。 

5)平時家庭作業，佔20%。 

課程名稱: 高等診斷心理學與實習(英文課程大綱):

Psychological Assessment and Practicum (I & II)
Goal and Objectives:

These two courses are part of the core curriculum of MS-level Clinical Psychology Training. The course provides 3 credits for each semester. The course aims: 1) to prepare students for understanding of the psychological disorders of the DSM system; 2) to learn various forms of psychological assessment including testing, interview, and observations in order to be competent in conducting assessment on psychopathology, disease prognosis, and treatment plan; and 3) to practice conducting an assessment report with practical, communication, and professional purposes.     
Contents & Requirements:

I. First Semester:
Class Discussion: Relevant course materials will be instructed. Students are required to study and present the assigned articles and assessment cases. A final paper with particular theme is required.    

Assisted Practice: With TA guidance and assistance, students are asked to practice the materials and tests in accordance with class progress, and complete weekly homework.   
II. Second Semester:

Class Discussion: Relevant course materials will be instructed. Students are required 1) to study and present the assigned articles and assessment cases in the class; 2) to conduct a full-battery psychological assessment on a clinical case with common psychological disorder during the semester; 3) to present on the case and finish up a formal assessment report. A final paper with particular theme is also required.    

Assisted Practice: With TA guidance and assistance, students are asked to practice the materials and tests in accordance with class progress, and complete weekly homework.   

Credits: 3 credits for each semester
Text and complementary readings: TBA
I.  First semester: 
Final paper due: TBA 
II.  Second semester: 
1) Assessment Report: Needs to be done within three weeks after test administration 
2) Final paper due: TBA

Grade: 
I. First semester: 

1) final paper  35%
2) class presentation and participation  15% 
3) participation in TA hours  20% 
4) homework  30% 

II. Second semester: 

1) final paper  25%
2) report of psychological assessment  25%

3) class presentation and participation  15% 

4) participation in TA hours  15% 
5) homework  20% 







